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راحلهشمسآبادی:

 روایت مینیمالیستی 
»قصه ظهر جمعه«

کارگردان نمایش »قصه ظهرجمعه« با اشاره 
به ویژگی های نمایش درباره رویکرد جدیدی که 
برای اجرای اثر انتخاب کرده است، توضیحاتی 
ارائه داد. راحله شمس آبادی که از ۳۰ آذرماه 
اجرای خود را در تماشاخانه سپند آغاز کرده 
است درباره رویکردی که به متن نمایش داشته 
است، گفت: »قصه ظهرجمعه« نوشته محمد 
مساوات است که پیش از این هم توسط خود 
نویسنده و هم نسیم ادبی روی صحنه رفته است. 
ویژگی هر ۲ این اجراها استفاده ار فضاسازی 
به شدت رئالیستی بود اما تفاوت نمایش ما 
با ۲ اجرای قبلی این است که با وجود اجرای 
رئالیستی بازیگران اما طراحی صحنه به صورت 
مینمیالیستی انجام شده است و حتی لحظات 
کوتاهی بازی ها و فضاهای سوررئال هم در 
نمایش داریم.  وی درباره انتخاب این شیوه 
برای اجرا توضیح داد: دلیل انتخاب طراحی 
صحنه مینیمال برای نمایش این بود که قصد 
داشتیم زیرمتن اثر را بیشتر برای مخاطبان 
نمایان کنیم. تلاش شده مفهوم کلی کار که به 
از هم پاشیده شدن یک خانواده به دلیل مسائل 
اقتصادی و طمع آدم ها می پردازد در طراحی 
صحنه نیز نمود داشته باشد. این کارگردان 
تئاتر یادآور شد: البته در طراحی لباس و گریم 
نمایش جزئیات رعایت شده و نشان دهنده 
فضای دهه ۶۰ است. یکی دیگر از دلائلی که 
این نوع فضاسازی برای اجرا انتخاب شده این 
است که اگر ما نمایش را رئالیستی کار می کردیم 
مخاطب تنها درگیر فضای نوستالژیک اثر 
می شد و نمی توانستیم مفاهیم مستتر در متن 
را به درستی انتقال دهیم. شمس آبادی ادامه 
داد: درست است که ۲ اجرای قبلی در فضاسازی 
بسیار موفق بودند اما تلاش من این بوده که 
تماشاگر صرفا غرق خاطره بازی با فضای دهه 
۶۰ نشود و به اتفاقی که برای این خانواده می افتد 
توجه بیشتری داشته باشد؛ اتفاقی که همین الان 
و با شرایط پیش آمده برای مردم براثر درگیری با 
کرونا نیز در جامعه رخ می دهد. خیلی بهتر بود که 
نمایش رئالیستی اجرا کنیم چون هم در هزینه ها 
صرفه جویی می شد و هم اینکه دست من به عنوان 
کارگردان برای اینکه به بازیگران میزانسن بدهم 
بازتر بود در حالی که در این شیوه کار ما سخت تر 
شده چون با حذف هایی که صورت گرفته انتقال 
مفاهیم به مخاطبان مشکل تر است. وی بیان 
کرد: من پیش از این »قصه ظهرجمعه« را با 
گروهی دیگر از بازیگران اجرا کرده بودم و به دلیل 
استقبالی که از کار شد تصمیم گرفتم نمایش را 

برای اجرای عمومی نیز آماده کنم. 

تولید سری دوم مسابقه »دورهمی« با 
اعمال تغییرات از دهم دیماه آغاز می شود.  
صفحه رسمــی برنامه »دورهمی« در 
اینستاگرام از تولید فصل دوم این مسابقه 
تلویزیونی خبر داد.  در این خبر آمده 
است: »از دهم دیماه تولید سری دوم از 
مسابقه دورهمی با تغییرات قابل توجه 
و البته جذاب آغاز خواهد شد و راه های 
ارتباطی برای حضور در برنامه از طریق 
صفحه رسمی دورهمی در فضای مجازی 
اعلام می شود. تیم تولید برنامه دورهمی 
همچنان تمام تلاش و انرژی خود در جهت 
تولید برنامه ای جذاب را به کار خواهند 
گرفت تا بازهم به جلب رضایت حداکثری 

مخاطبان گرامی مفتخر شوند.«

 ساخت »دورهمی« 
آغاز می شود

فرنوش صمدی نویسنده و کارگردان 
فیلم »خط فرضی« از شرایط اکران این 
فیلم و نمایش آن در تابستان ۱۴۰۱ 
گفت. فرنوش صمدی در یادداشتی 
نوشت: سینما و اکران فیلم در ایران هم 
مثل تمام دنیا شرایط سختی را پشت سر 
گذاشت اما به نظر می آید آهسته آهسته 
قرار است که همه چیز به حالت قبل 
برگردد، البته با قطعیت نمی شود گفت 
دقیقا اوضاع مثل قبل شود، مخصوصا 
در کشور ما که شرایط بد اقتصادی هم 
گریبانگیر مردم است. وی در ادامه آورده 
است: امیدوارم این امکان فراهم شود که 
فیلم »خط فرضی« تابستان سال آینده 

اکران عمومی داشته باشد. 

 اکران »خط فرضی« 
در تابستان آینده

تلــویزیــون
رضاشفیعیجم:

از هزاران نوجوان علاقه مند به بازیگری 
فقط چند نفر موفق می شوند

رضا شفیعی جم با حضور در برنامه 
»احوالپرسی«، از نسبت نابرابر میزان 
عرضه و تقاضا در عرصـــه  حرفه ای 
هنر انتقاد کرد. رضا شفیعی جم که 
به عنوان مهمان به »احوالپرسی« آمده 
بود در بخشی از صحبت های خود بیان کرد: در انتظار روزی 
هستم که خود مردم برای هنرمندان و در حقیقت برای 
آینده فرزندان شان سرمایه گذاری کنند. وی ادامه داد: 
من هم مثل همکارانم مکرر با این سوال از سمت نوجوانان 
مواجه می شوم که برای ورود به عرصه هنر و بازیگر بودن، 
فیلمبرداربودن، طراح گریم بودن و… چه کار باید بکنیم و من 
دلم نمی آید به آنها بگویم عرصه حرفه ای هنری جای خیلی 
تنگی دارد. شفیعی جم یادآور شد: در حال حاضر واسطه ها و 
واسطه گری هایی در عالم هنر وجود دارد که این عرصه را از 
تعالی دور نگه می دارند. در نهایت، پول هم به دست می آید 
اما به چه قیمتی؟ چه میزان استعداد رشد یافته و چقدر 
سرمایه جدی انسانی، تحویل گرفته شده است؟ کشوری 
مثل ژاپن صدها شبکه تلویزیونی دارد. این شبکه ها را چه 
کسی می گرداند جز بچه های این کشور؟ آیا ما فرزندان خود 
را به گونه ای رشد داده ایم که بتوانند خلق کنند و خلاقیت را 
بروز دهند؟ این بازیگر که علاوه بر بازیگری، آموزش نقاشی به 
کودکان و نوجوانان را هم در کارنامه دارد با ابراز نگرانی نسبت 
به عدم رشد خلاقیت در نسل جدید گفت: اکنون چه نسبتی 
بین تقاضا و عرضه در عالم هنر برقرار است؟ از هزاران نوجوانی 
که دوست دارند بازیگر، فیلمبردار و… شوند، تنها چند نفر 
موفق می شوند چرا که ظرفیت به همین میزان کم است. اگر ما 
می خواهیم این سفره برای همه مردم پهن شود چاره ای نیست 
جز اینکه امکانات سرمایه گذاری برای همه مردم را فراهم 
کنیم. این بازیگر همچنین با اشاره به دوران نقاش بودن خود 
اضافه کرد: نقاشی الهامی است که از سمت طبیعت به هنرمند 
می رسد و منتقل کردن آن به روی کاغذ، ماموریت هنرمند 
است. وقتی به نقاشی های زمان کودکی خود فکر می کنیم، 
یک خانه در دل طبیعت، دودکشی که دود از آن بیرون می آید، 
مردی در حال طناب بازی و… به عنوان سوژه های کلیشه ای 
نقاشی به ذهن مان می آید. آن کلیشه و تکرار تا امروز هم باقی 
مانده و ما الان هم در نقاشی بچه ها چنین چیزهایی می بینیم. 
این اتفاق به معنای آن است که به بچه ها کمک نکرده ایم بهتر 
و دقیق تر به جهان پیرامون خود نظر کنند. شفیعی جم گفت: 
اولین اصل برای نقاش شدن آشتی با کاغذ و مدادسیاه است و 
بعد هم دوست شدن با مدادرنگی ها. همه چیز از همین صفحه 
کوچک سفید. Aچهار شروع می شود، تنها باید قدرت و توانایی 
بچه هایمان را جدی بگیریم. »احوالپرسی« به تهیه کنندگی 
سیدجواد سیدمحسنی و کارگردانی ندا غفاری هر پنجشنبه 

ساعت ۲۱ از شبکه دوی سیما پخش می شود. 

5فرهنگ وهنر   سال  پنجم
شمار ه     1191

شنبه 
1400 . 10 . 04
20 جمادی الاولی 25/1443 دسامبر 2021

a r m a n m e l i . i r

بازیگر فیلم »بی همه چیز« گفت: 
دو سال گذشته به دلیل بیماری 
این شوق همیشگی کمتر  کرونا 
شده اما مطمئنم امسال با وجود 
واکسیناسیون شوق به جشنواره باز 
خواهد گشت؛ می توان گفت دیگر 

مردم با سینما آشتی کرده اند. فرید 
سجادی حسینی افزود: همواره سعی 
می کنم نقشی متفاوت بازی کنم، 
هرگاه هم نقشی به نقش قبلی شبیه 
باشد با نظر کارگردان سعی می کنم 
سویه های متفاوتی از کار را ارائه دهم. 

در هر صورت نقشم در »بی همه چیز« 
را دوست دارم و در کل از حضور کنار 
محسن قرایی و سایر بازیگران و 
عوامل لذت بردم. وی در همین راستا 
ادامه داد: از یک سو فیلمنامه خوب 
فیلم سینمایی »بی همه چیز« و از 

سویی تیم بسیار حرفه ای آن باعث 
می شوند که شما به عنوان بازیگر 
از حضور در چنین پروژه ای لذت 
ببرید، برای من هم همین طور بود. 
بازیگر فیلم سینمایی »بی همه چیز« 
اظهارکرد: خوشبختانه این فیلم 
در دوره قبل جشنواره فیلم فجر 
اکثریت  در  و  درخشید  خوش 
بخش ها رکورددار بود، تا آنجا که 
می دانم این اتفاق در اکران هم برای 
این فیلم افتاده و مخاطبان رضایت 
بسیاری از تماشای اثر دارند. وی 
درباره برگزاری چهلمین جشنواره 
فیلم فجر خاطرنشان کرد: اهالی و 
طرفداران سینما همواره دلخوش به 
برگزاری جشنواره فیلم فجر هستند، 
دو سال گذشته به دلیل بیماری 
این شوق همیشگی کمتر  کرونا 
شده اما مطمئنم امسال با وجود 
واکسیناسیون شوق به جشنواره 

بازخواهد گشت. 

دبیرخانه جشنواره فیلم فجر در پی برخی 
از حاشیه های پیش آمده درباره امکان حضور 
فیلم سینمایی »قاتل ووحشی« در این دوره از 
جشنواره با انتشار متنی توضیحاتی را ارائه داد. 
دبیرخانه جشنواره فیلم فجر با انتشار متنی 
تاکید کرد فیلم سینمایی »قاتل ووحشی« در 
سال ۹۸ با امضای 7 عضو هیات انتخاب بازبینی 
شده است. در توضیحات تکمیلی دبیرخانه 
جشنواره فیلم فجر آمده است: »براساس 
سی وهشتمین  انتخاب  هیات  صورتجلسه 
جشنواره فیلم فجر، فیلم »قاتل ووحشی« 
.، در سال ۱۳۹۸ به  . . ساخته حمید نعمت ا
جشنواره ارائه و با امضای 7 عضو هیات انتخاب، 
بازبینی شده است. دبیرخانه جشنواره باردیگر 
یادآوری کرد: جشنواره فیلم فجر، فقط فیلم هایی 
را که حداکثر در سالِ پیش از برگزاری جشنواره 
تولید و قبلا به جشنواره ارائه نشده باشند، 
می پذیرد. بنابراین، کلیه فیلم های متقاضی 
شرکت در هر یک از بخش های رقابتی، باید 
از سال ۱۳۹۹ به بعد تولید شده و در دوره های 
گذشته جشنواره نیز مورد بازبینی هیات انتخاب 
قرار نگرفته باشند. براساس مستندات دبیرخانه 
جشنواره فیلم فجر، فیلم »قاتل ووحشی« 
ساخته آقای حمید نعمت ا...، پیش از سال ۱۳۹۹ 

تولید شده، در سال ۱۳۹۸ به سی وهشتمین 
جشنواره فیلم فجر ارائه شده، مورد بازبینی 
هیات  انتخاب قرار گرفته و صورتجلسه آن 
به امضای 7عضو هیات انتخاب رسیده است. 
مرکز اطلاع رسانی روابط عمومی جشنواره 
فیلم فجر در ادامه گزارش خود آورده است: 
پیرو فضاسازی های اخیر رسانه ای پیرامون 
فیلم »قاتل ووحشی«، اخیرا همایون اسعدیان، 
عضو هیات انتخاب دوره سی وهشتم جشنواره 
فیلم فجر، در گفت وگو با ایسنا اعلام کرد: فیلم 
 .. . قاتل ووحشی به کارگردانی حمید نعمت ا
با دستور دبیر وقت جشنواره بازبینی نشده 
است. به گفته او: »هیچ برگه یا نوشته ای برای 
ارزیابی درباره این فیلم امضا نشد. چون به دستور 
دبیر جشنواره هیچگونه بررسی درباره فیلم 
»قاتل ووحشی« صورت نگرفت و اگر بازبینی 
شده بود ما حتما مثل بقیه فیلم ها باید به آن نمره 
می دادیم. هیچ سند مکتوبی مبنی بر ارزیابی و 
نمره دهی به فیلم قاتل ووحشی با نام و امضای 
اعضای هیات انتخاب دوره سی وهشتم فیلم 
فجر وجود خارجی ندارد.« صورتجلسه بازبینی 
فیلم قاتل ووحشی به امضای محمد احسانی، 
محمود اربابی، همایون اسعدیان، یلدا جبلی، 
رضا درستکار، سیدمحمود رضوی و حسین 

کرمی )7 عضو هیات انتخاب دوره سی وهشتم 
جشنواره( در زیر قابل دسترسی است. بر اساس 
اسناد دبیرخانه جشنواره فیلم فجر، در سال 
۱۳۹۸ نسخه ای از فیلم »قاتل ووحشی« به مدت 
۱۵۶ دقیقه به دبیرخانه جشنواره ارائه شده که 
در سه دقیقه پایانی این نسخه، کارگردان رو به 
دوربین، نماهای پایانی فیلم را شرح می دهد. 
تمامی اعضای هیات انتخاب سی وهشتمین 
جشنواره فیلم فجر، این نسخه را مورد بازبینی 
قرار داده و صورتجلسه بازبینی را امضا کرده اند. 
بر اساس اطلاعات دبیرخانه جشنواره فجر، سال 
۱۳۹۸ فیلم قاتل ووحشی به طورکامل بازبینی 
شد؛ اما به خاطر مشکلاتی که در مالکیت داشت، 
با تصمیم دبیر وقت جشنواره کنار گذاشته 
شد. این فیلم در سال ۱۳۹۹ نیز برای شرکت 
در جشنواره فجر ثبت نام کرده بود که به دلیل 
صادرنشدن پروانه نمایش فیلم با این درخواست 
موافقت نشد. شایان ذکر است نمایش هر فیلمی 
در سالن ها و مکان های عمومی مستلزم دریافت 
پروانه یا مجوز نمایش است و نمایش در جشنواره 
نیز مستثنی از این امر نیست. بنابراین کلیه 
فیلم هایی که در جشنواره به نمایش در می آیند 
لازم است از اداره نظارت و ارزشیابی مجوز 

نمایش دریافت کنند.«

دبیرخانهجشنوارهمنتشرکرد

»قاتل و وحشی« در »فجر ۳۸« بازبینی شده است

فریدسجادیحسینی:

 مردم با سینما 
آشتی کردند

گــزارش
طالبان، ۱۸۹۵ عضو خود را اخراج کرد

معاون سخنگوی دولت موقت طالبان در افغانستان از اخراج 
۱۸۹۵ عضو این گروه خبر داد. انعام ا... سمنگانی معاون سخنگوی 
دولت موقت طالبان در افغانستان با انتشار پیامی اعلام کرد که 
تاکنون هزار و ۸۹۵ عضو طالبان از این گروه اخراج شده اند. معاون 
سخنگوی دولت موقت طالبان در افغانستان با بیان اینکه در میان 
این افراد مسئولان ارشد طالبان در برخی از ولایت ها نیز وجود 
دارند، افزود: برخی از افراد اخراج شده در حال بازداشت هستند یا 
مراحل قانونی آنها در حال انجام است. سمنگانی در ادامه اضافه کرد 
که این روند توسط یک کمیسیون ویژه انجام شده است. گفتنی 
است که طالبان پس از روی کارآمدن در افغانستان در اواسط 
ماه آگوست سالجاری میلادی، در هفتم سپتامبر کمیسیونی را 
به منظور مجازات افرادی که موجب بدنامی این گروه شده اند، 

راه اندازی کرد. 

کاهش محبوبیت حزب حاکم ترکیه 
نظرسنجی یک موسسه نزدیک به حزب حاکم ترکیه نشان 
از کاهش شدید محبوبیت این حزب در یک سال گذشته دارد. 
موسسه »ORC Research« که در محافل خبری ترکیه به 
نزدیکی با حزب عدالت و توسعه شناخته می شود، در تازه ترین 
نظرسنجی خود از کاهش شدید محبوبیت این حزب به رهبری 
»رجب طیب اردوغان« خبر داد. به نوشته روزنامه »زمان«، طبق 
این نظرسنجی محبوبیت حزب حاکم از ۳۶. ۸ درصد در ماه نوامبر 
به ۳۰. ۳ درصد رسیده است. در مقابل حزب حاکم اما محبوبیت 
حزب »جمهوری خواه خلق« به رهبری »کمال قلیچ داراوغلو« که 
رقیب اصلی عدالت و توسعه است از ۲۲. ۳ درصد در ماه نوامبر 
به ۲۵. ۵ درصد افزایش یافته است. این موسسه دلیل کاهش 
محبوبیت حزب عدالت و توسعه را پایین آمدن شدید ارزش لیر، 

افزایش قیمت ها و بیکاری و فقر در ترکیه اعلام کرد. 

احتمال نامزدی »کلینتون« در ۲۰۲۴ 
رئیس اسبق مجلس نمایندگان آمریکا در اظهاراتی پیش بینی 
کرد هیلاری کلینتون باردیگر در انتخابات ریاست جمهوری سال 
۲۰۲۴ از حزب دموکرات برای ریاست جمهوری این کشور نامزد 
می شود. به گزارش ایسنا،  به نقل از پایگاه جی. دبلیو. ان، نیوت 
گینگریچ، رئیس جمهوریخواه اسبق مجلس نمایندگان آمریکا 
در اظهاراتی در برنامه The Ingraham Angle جوبایدن 
رئیس جمهور آمریکا را مورد انتقاد قرار داد و به مدیریت او در 
قبال اقتصاد، کووید۱۹ و بحران مرزی آمریکا به عنوان دلایل افول 
محبوبیت بایدن در نظرسنجی ها اشاره کرد. گینگریچ در صحبتش 
در مورد نامزدهای احتمالی ریاست جمهوری ۲۰۲۴ آمریکا گفت: 
انتظار دارم بایدن باردیگر نامزد نشود. اگر بایدن نامزد شود، حزب 
دموکرات در وضعیت شوک آوری قرار خواهد گرفت. گینگریچ 
معتقد است از آنجا که کامالا هریس، معاون رئیس جمهور فعلی 
ضعیف تر از بایدن است، هیلاری کلینتون، نامزد دموکرات ها در 
انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۱۶، می تواند دوباره از جانب این 
حزب برای ریاست جمهوری نامزد شود و به طور بالقوه این انتخابات 

شاهد یک رقابت مجدد بین او و دونالد ترامپ باشد.

 »اومیکرون« در آفریقا 
در حال گسترش است

مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های 
آفریقا)CDC(  اعلام کرده که تاکنون ۲۲ کشور 
آفریقایی موارد ابتلا به سویه جدید اومیکرون 
کرونا را گزارش کرده اند. این سویه به سرعت 
»جان. آفریقاست.  در  گسترش  حال  در 

نکنگاسانگ« در نشست دوره ای به خبرنگاران 
گفت: براساس ارقام مرکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری ها، بورکینافاسو، توگو، مصر، کنیا، مغرب 
و موریس کشورهایی هستند که هفته گذشته 
موارد ابتلا به این سویه را گزارش کرده اند. او 
همچنین تاکید کرد: سویه اومیکرون به سرعت 
در آفریقا در حال گسترش است. این اظهارات 
نکنگاسانگ پس از آن مطرح می شود که وزارت 
بهداشت اتحادیه آفریقا سه هفته پیش در مورد 
سویه اومیکرون نوع جدید و به شدت جهش یافته 
کرونا مردم را به آرامش دعوت اعلام کرد که 
هیچ دلیلی برای وحشت بیش از حد از این 
سویه جدید وجود ندارد و ما بی دفاع نیستیم. 
رئیس مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های 
آفریقا در مورد اومیکرون گفته بود که ما بسیار 
نگران هستیم، اما نگران این نیستیم که وضعیت 
را نتوان مدیریت کرد. او تاکید کرد که مرکز 
کنترل و پیشگیری از بیماری های آفریقا برای 
مواجه شدن با سویه جدید آماده است و در 
موقعیت خوبی قرار دارد تا از افزایش موارد 
مبتلایان جلوگیری کند. سویه جدید کرونا در 
حالی در جنوب آفریقا شیوع پیدا کرده است که 
تنها هفت درصد از جمعیت یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیونی قاره آفریقا واکسینه شده اند. قاره آفریقا 
برای ایمن سازی ۶۰ درصد ساکنانش و دستیابی 
به سطحی از مصونیت در برابر ویروس کرونا 
حدود ۱. ۵ میلیارد دز واکسن نیاز دارد. این 
در حالی است که تاکنون این قاره کمی بیش 
از ۴۰۰ میلیون دز دریافت کرده است. سویه 
اومیکرون نوع جدید کرونا برای اولین بار توسط 
آفریقای جنوبی به سازمان بهداشت جهانی 
گزارش شد و به سرعت در سراسر قاره ها ظاهر 
شد. تا صبح پنجشنبه، تعداد موارد تایید شده 
کووید۱۹ در آفریقا به ۹ میلیون و ۲۵۹ هزار 
و ۸۱۳ نفر و تعداد قربانیان به ۲۲۶ هزار و ۵۳۶ 
نفر رسید. هم اینک این ارقام به ۹ میلیون و ۴۵۶ 
هزار و. ۴۹7 و ۲۲7 هزار و ۳۱۵ نفر افزایش یافته 
است. در این پیوند همچنین واشنگتن پست روز 
جمعه گزارش کرد: اومیکرون در آفریقای جنوبی 
به طور نسبی خفیف به نظر می رسد. مرکز کنترل 
و پیشگیری از بیماری ها در آفریقا می گوید 

ممکن است در همه جا اینگونه نباشد. 

وزیر امورخارجه روسیه با هشدار درباره استقرار احتمالی 
سامانه های موشکی تهاجمی ناتو در اوکراین و نزدیک مرزهای 
روسیه، گفت: عضویت کی یف در ناتو مخاطرات نظامی بزرگی 
را برای اروپا به همراه دارد. به گزارش فارس، »سرگئی.لاوروف« 
وزیر امورخارجه روسیه افزود: سیاست کشاندن اوکراین به پیمان 
آتلانتیک شمالی )ناتو( با استقرار احتمالی سامانه های موشکی 
تهاجمی در نزدیکی مرزهای روسیه مخاطرات نظامی را تا یک 
درگیری گسترده در اروپا ایجاد می کند. دیپلمات ارشد روسیه 
در مصاحبه با روزنامه »اوسلوبودنژی« گفت: سیاست کشاندن 
کی یف به ناتو با چشم انداز ظهور سامانه های موشکی تهاجمی در 
نزدیکی مرزهای ما، خطرات امنیتی غیرقابل قبولی برای روسیه 
ایجاد می کند و خطرات نظامی جدی را برای همه طرف های 
درگیر تا درگیری در مقیاس بزرگ در اروپا به وجود می آورد. به 
نوشته خبرگزاری »تاس«، وزیر امورخارجه روسیه اظهارکرد: با 

آنتونی بلینکن همتای آمریکایی خود در حاشیه نشست شورای 
وزیران سازمان امنیت و همکاری اروپا در استکهلم در تاریخ 
دوم دسامبر مذاکره کرده و هفتم دسامبر هم ولادیمیرپوتین 
رئیس جمهور روسیه و جو.بایدن همتای آمریکایی وی از طریق 
ویدئو کنفرانس با یکدیگر گفت وگو کردند. به گفته دیپلمات ارشد 
روسیه، بحران اوکراین و عدم پیشرفت در اجرای توافقات مینسک 
برای حل وفصل اوضاع در شرق اوکراین در راس دستور کار این 
مذاکرات قرار گرفت. لاوروف افزود: ولادیمیرپوتین، رئیس جمهور 
روسیه برای نشان دادن سیاست مخرب کی یف با هدف از بین بردن 
توافق نامه های مینسک و توافق های حاصل شده در قالب نرماندی، 
نمونه های خاصی را ذکر کرد و نگرانی جدی خود را از اقدامات 
تحریک آمیز اوکراین علیه دونباس ابراز داشت. او همچنین گفت: 
روسای جمهور )روسیه و آمریکا( موافقت کردند که به تیم های 
خود دستور دهند تا گفت وگوی جدی در مورد موضوع تدوین 

تضمین های بلندمدت و الزام آور قانونی برای امنیت در مرزهای 
غربی روسیه را آغاز کنند. طبق گفته وزیرخارجه روسیه، مسکو 
در ۱۵ دسامبر پیش نویس توافقنامه بین فدراسیون روسیه و 
ایالات متحده آمریکا در مورد تضمین های امنیتی و توافق نامه بین 
فدراسیون روسیه و کشورهای عضو ناتو در مورد اقدامات امنیتی 
و امنیتی را به طرف آمریکایی تحویل داده و منتظر پاسخ است. 
لاوروف اظهارداشت: معتقدیم که در درجه اول ضروری است میزان 
رویارویی ناشی از سیاست ایالات متحده در حمایت از اوکراینِ تحت 

امر آنها کاهش یابد. 

سرگئیلاوروف:

عضویت اوکراین در ناتو خطر درگیری بزرگ برای اروپا دارد

جهــــان 
کوتــاه

اعلام  با  روسیه  وزارتخارجه  سخنگوی 
درخواست از »گوترش« برای دادگاهی کردن 
واشنگتن، تصریح کرد: پاسخ نظامی مناسبی 
را به اقدامات خصمانه غرب می دهیم؛ ۴ هزار 
نظامی آمریکایی نزدیک مرزهای ما هستند. به 
گزارش مهر به نقل از ایتارتاس، ماریازاخارووا اعلام 
کرد: مسکو از دبیرکل سازمان ملل می خواهد تا 
دادگاهی را علیه آمریکا به دلیل تعلل در صدور 
روادید و به تصرف درآوردن اموال دیپلماتیک، 
تشکیل دهد. سخنگوی وزارت خارجه روسیه در 
این ارتباط اعلام کرد: از »آنتونی.گوترش« دبیرکل 
سازمان ملل می خواهیم تا به عنوان ضمانت کننده 
توافقات ۱۹۴7، فورا با برداشتن گام هایی عملی، 
چنین دادگاهی را علیه آمریکا تشکیل دهد. 

وی در بخش دیگری از سخنان خود پیرامون 
تنش آفرینی های غرب در مرز این کشور با اوکراین 
به بهانه واهی حمله مسکو به کی یف اضافه کرد: 
روسیه پاسخ نظامی- فنی مناسبی را به اقدامات 
خصمانه غرب خواهد داد. مقیاس حضور نظامی 
خارجی در اوکراین سال به سال در حال افزایش 
است؛ در این میان ۴ هزار نظامی از آمریکا به صورت 
مستقیم )در مرز مسکو با کی یف( حضور دارند. این 
در حالیست که آناتولی آنتونوف سفیر روسیه در 
واشنگتن پیشتر اعلام کرده بود که در تاریخ ۳۰ 
ژانویه سال میلادی آتی )۱۰ به همن(، تعداد ۲7 
دیپلمات روس و خانواده هایشان خاک آمریکا را 
ترَک می کنند؛ حال آنکه همین تعداد هم در ۳۰ 
ژوئن )۹ تیر ۱۴۰۱( اقدام مشابهی را انجام خواهند 

داد. وی در این باره افزود: آمریکا دیپلمات های ما 
را بیرون می کند و گروه بزرگی از همکاران من 
شامل ۲7 نفر، در ۳۰ ژانویه این کشور را ترک 
می کنند. مشکل صدور رواید برای دیپلمات های 
روس لاینحل مانده و آمریکا با عدم ارائه روادید 
به همسران یا فرزندان آنها، به عمد خانواده ها 
را از هم جدا می کند. به گفته سفیر روسیه در 
واشنگتن، آمریکا نه رفتار خصمانه خود نسبت به 
روسیه و نه سیاست اعمال تحریم را کنار گذاشته 
است. وی افزود: پای مذاکره هم که در میان باشد؛ 
آمریکایی ها فقط درباره موضوعات مورد علاقه 
خودشان حرف می زنند حال آنکه در تازه ترین 
گفت وگوهای دوجانبه، موضوع بحث آنها سیاست 
تهاجمی مسکو در مرزهای غربی روسیه بوده است. 

آمریکا مدعی است که روسیه با متمرکزکردن 
نیرو در مناطق مرزی، در تدارک حمله به اوکراین 
است؛ ادعایی که مسکو رد می کند. در واکنش به 
تحریم های ضدروسی واشنگتن و دور تازه ای از 
اخراج دیپلمات های روس، مسکو هم استخدام 
شهروندان غیرآمریکایی را در اماکن دیپلماتیک 
آمریکا که در خاک روسیه قرار دارند، ممنوع کرد. 
به این ترتیب، از اول ماه آگوست، سفارت آمریکا 
در مسکو با ۱۲۰ پرسنل به کار خود ادامه داد که 

کمترین تعداد در ۵ سال گذشته است. 

ماریازاخارووا:

پاسخ نظامی مناسبی را به اقدامات خصمانه غرب می دهیم

خبرگزاری شینهوا، گزارشی را با عنوان »آمریکا، 
مسئول شیوع جهانی کووید۱۹« منتشر کرده و 
به نقش کلیدی آمریکا در شیوع کرونا پرداخته 
است. به گزارش ایسنا، خبرگزاری دولتی چین 
گزارشی منتشر کرده است که طبق آن، داده های 
جمع آوری شده از منابع مختلف نشان می دهد که 
به احتمال قوی، کووید۱۹ از آمریکا سربرآورده 
است و این کشور، مسئول شیوع سریع آن در سطح 
جهان است. طبق این گزارش، دستکاری ویروس 
این بیماری توسط آمریکا با انگیزه های سیاسی، 

تلاش های جهانی برای مقابله با این همه گیری 
را دچار مشکل کرده است. این گزارش توسط 
اندیشکده »اطلاعات و اتحاد« و موسسه »تائیهه« 
منتشر شده است. طبق این گزارش، اطلاعات 
جدیدی پدیدار شده که تایید می کند کووید۱۹ 
از آمریکا سرچشمه گرفته است؛ برای مثال، مکررا 
شواهدی پیدا شده که نشان می دهد تاریخ شیوع 
کرونا در آمریکا، به قبل تر از تاریخی بازمی گردد 
که تا پیش از این اعلام شده بود، ردپای ارتش 
آمریکا در پیدایش و شیوع این ویروس مشهود 

بوده و نخستین مبتلایان به کرونا در بسیاری 
از کشورها، به نحوی به آمریکا مرتبط بوده اند. 
این گزارش آمریکا را »نیروی اصلی گسترش 
جهانی کووی۱۹« خطاب کرده و می گوید، این 
کشور نتوانست در زمان مناسب، جلوی گسترش 
همه گیری را درمراحل اولیه  بگیرد. »سیاست  
درهای باز« واشنگتن، گسترش جهانی ویروس را 
تشدید کرده و اقدام غیرمسئولانه اش در فرستادن 
مهاجران به کشورهای مبدا خود، بیماری را در 
سراسر جهان پخش کرد. سربازان آمریکایی مستقر 

در خارج از خاک این کشور، مکررا پروتکل های 
مقابله با کرونا را زیرپا گذاشته و موجب تسریع انتقال 
آن شده اند. این گزارش می گوید، ناتوانی آمریکا در 
مهار کرونا در رویدادهای بین المللی نیز موجب 
گسترش بسیار شدید این ویروس شده و تحریم های 
یکجانبه اش بحرانی انسانی را در پی داشته است. 
این گزارش در ادامه به دخالت های سیاسی آمریکا 
و شانه خالی کردن این کشور از بار مسئولیت مقابله 
با همه گیری اشاره کرده و آن را چالشی بر سر راه 
تلاش های جهانی در مبارزه با شیوع کرونا دانسته 
است. به گفته این گزارش، آمریکا شیفته منافع 
شخصی سیاسی خود بوده و وظیفه اش را انجام نداده 
است. این گزارش همچنین دودستگی سیاسی را 
عاملی آسیب زننده به آمریکا و جهان دانسته است. 

خبرگزاریچین:

احتمالاآمریکامبداویروسکروناست


